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PLENARI DEL CONSELL MUNICIPAL DE SOLIDARITAT 
Dissabte, 3 de juliol de 2021 a la Casa Flors Sirera 

Plenari i matinal de treball  
 
La matinal de treball del Consell, va tenir un doble objectiu. D’ una banda, es trobava molt 
necessari el retrobament de les entitats després de tota l’ etapa Covid amb el què ha suposat 
de manca d’ espais de treball conjunt. D’ altra banda, calia posar-nos al dia a nivell d’informació 
de la tasca realitzada durant tot aquest període i marcar prioritats d’ara en endavant, 
especialment tenint en compte que es trobem a l’ equador de la legislatura. 
 
Es va preveure un espai horari ampli per tal que totes les entitats tinguessin espai per 
expressar la seva visió i, alhora, poder avançar els continguts d’ alguns dels projectes conjunts 
com el documental que es vol realitzar en motiu dels 25 anys del CMS. L’ activitat va tenir lloc 
de 10 a 14 h del matí. 
 
Assisteixen:  
 
Presidència del Consell: Jamaa Mbarki, regidor de Nova Ciutadania i Cooperació. 
 
Entitats: Justícia i Pau (Alba Oliveras i Domènec Cucurella), Associació Catalana per la Pau 
(Ricard Sánchez), Yamuna (Glòria Pérez), Inshuti (Fina Farrés), Creu Roja (Dolors Muñoz) ), 
Col·legi d’ Advocats (David Casellas), Dones al Noor (Khadija El Bachiri i Sidah), C.Sant’Egidio 
(Pere Sobrerroca), Federació Assoc. de Veïns (Assumpta Domingo), ASIC (Tasnim). A títol 
personal: Pilar Trasserra i Quico Navarro 
 
A nivell tècnic: Bernat Marré (dinamitzador de la Casa Flors Sirera), Alba Sanfeliu (educadora 
de Cultura de Pau) i  Rosa de Paz (Coordinadora del Programa de Cooperació i Secretària del 
CM de Solidaritat). 
 
S’excusen:  Col·legi de Treball Social (Gemma Solanas), Pilar Trasserra, Joan Babelli, Maite 
Uró, Enric Martí, Roser Alegre i Oriol Bardia. 
 
 
 

ORDRE DEL DIA 
 
 

1. Aprovació de l’ acta de reunió del darrer Plenari 
2. Principals temes recollits a la Memòria de Cooperació 2020 
3. Conceptes clau i metodologia de treball als centres educatius 
4. Informacions:  

• convocatòria de subvencions 

• municipi pel comerç just,   

• permanent-grup aprofundiment Inspiració 2022 
5. Roda d’ entitats 

Pausa 
6. Objectius del Documental del CMS / Guió col.laboratiu 

 
 
 

ACTA 
 
1. Benvinguda per part del regidor de Nova Ciutadania i Cooperació, Jamaa Mbarki i 

presentació de les entitats. 
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El Plenari comença amb la benvinguda de part del regidor Jamaa Mbarki. El regidor agraeix 
molt la participació de les entitats i la bona notícia que ens puguem retrobar i continuar amb el 
treball en xarxa que es realitza des del Consell. El regidor també va situar la dinàmica de la 
matinal, on es va preveure tant compartir informacions com crear un espai de treball per 
extreure les principals inquietuds del Consell. 
 
Com que hi havia persones que era la primera vegada que coincidien presencialment, es va 
realitzar una roda breu de presentacions. 
 
 
2. Aprovació de l’ acta  
Es comenta que han rebut l’ acta del darrer plenari que va ser al maig de 2020. Si en una 
setmana no es reben propostes de modificació, quedarà aprovada. 
 
3. Principals temes recollits a la Memòria de Cooperació 2020 
Per tal de poder valorar els impactes de la tasca de la regidoria, es troba important compartir 
les principals actuacions que es van portar a terme durant l’any 2020. L’ acta recollirà alguns 
punts destacats, però l’ especificació de les dades compartides la trobareu al document pdf que 
també adjuntem. 
 
Com a factor a destacar, és que s’ha treballat per adaptar al màxim els objectius del Pla  
d’ Educació per la Ciutadania Global a la situació provocada per la Covid. Cal posar en valor: 
 

• La Casa Flors Sirera ha funcionat interrompudament durant tot el context de la Covid 
19. Durant el confinament, es van preparar materials online tant per aplicar temàtiques 
d’ educació emocional com per mantenir el contacte amb la situació a d’ altres realitats. 
Quan es va poder recuperar l’ activitat presencial, hi va haver afectacions com reduir el 
número de persones a les activitats i no funcionar en horari de cap de setmana. Tot i 
així, cal destacar que s’ha mantingut el servei i cessions a 40 entitats diferents i també 
la bona mitjana de realització de tallers a centres educatius. 

 

• Les condicionants de la pandèmia, han fet que prioritzessin cessions a l’ equipament 
relacionades amb la salut emocional i amb la inclusió social. Progressivament, caldrà 
recuperar aquelles activitats que tenen a veure més directament amb la vida 
associativa i el treball en xarxa de les entitats. 

 
• A nivell de tallers educatius a centres  escolars, s’ha pogut atendre una mitja de 2.200 

alumnes. El taller més demandat té a veure amb resolució pacífica de conflictes, àmbit 
que permet aprofundir sobre el rol personal en la millora del clima de convivència i en la 
cultura de pau. Aquesta línia s’ha completat amb l’ oferta a professorat en temàtica de 
comunicació no violenta.  

 
• S’ha mantingut la programació d’actes de sensibilització combinant format online amb 

activitat presencial quan ha estat possible. A nivell metodològic, s’ha continuat 
combinant teatre social, formació, concerts, taules rodones, testimonis... Volem 
destacar l’ elaboració conjunta de l’ exposició Dones defensores i el mural per a 
prevenir estereotips cap a joves de diferents orígens culturals. 

 
• La convocatòria anual de Cooperació també s’ha pogut realitzar amb normalitat. Es van 

poder aprovar 9 projectes. La majoria inclouen atenció específica de la situació 
provocada per la Covid. 

 
• En la línia de consum conscient, es va treballar per crear les condicions per sol·licitar 

formalment formar part de la xarxa de municipis per al comerç just. 

 
• Avenços en la visibilitat de la tasca realitzada des de l’ àmbit de Cooperació: concepte 

de justícia social al logo i renovació de la web: 
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http://cooperacio.manresa.cat 
http://cooperacio.manresa.cat/index.php/tallers/ 
 
A la part on es descriu la tasca del Consell, podeu revisar si l’ enllaç de la vostra 
entitat condueix a la pàgina que prioritzeu: 
http://cooperacio.manresa.cat/index.php/consell-municipal-de-solidaritat-i-cooperacio/ 
 
 

4. Conceptes clau i metodologia de treball als centres educatius 
Més enllà de les activitats concretes que es realitzen, s’ ha trobat molt important definir i 
consensuar els conceptes clau al model de Cooperació que volem explicar a la ciutat. Per 
aquest motiu, es van compartir alguns elements cemtrals tant de la narrativa del model (Bernat) 
com de la metodologia que es porta a terme (Alba): 
 

• Conceptes clau: 
o Justícia global 
o Justícia mediambiental 
o Pau Positiva 
o Consum Conscient 
o Bens comuns globals 
o Incloure la mirada global en l’ educació 
o Economia, Cultura i Educació tranformadores 
o Sortir de la polaritat: món holístic 
o Empobriment versus pobresa 

 

• Metodologia. Es va realitzar una dinàmica similar a la que es realitzen als centres 
educatius amb la voluntat de compartir la importància d’ experimentar i enfortir l’ 
empatia cap a situacions globals. Es va posar en valor el bon resultat de la metodologia 
participativa, socioafectiva i de la necessitat de partir de situacions properes per arribar 
a analitzar el rol personal que tenim a l’hora de construir el món que desitgem. 

 
5. Torn obert d’ aportacions per comentar els temes exposats: 

 
Regidor- Vol remarcar la importància de tota la tasca que s’ està realitzant a les escoles, ja que 
és una manera fonamental de realitzar prevenció i d’ aconseguir que la ciutadania del futur 
tingui incorporada la mirada des de la perspectiva de la justícia global. 
 
Ricard- Valora molt positivament la tasca general i posa sobre la taula la proposta d’ introduir la 
temàtica de l’ accés a l’aigua en les activitats educatives. Destaca que es pot relacionar molt bé 
amb el significat que té l’ aigua a la història de la ciutat. De fet, el Ricard insisteix que el tema 
mediambiental s’ hauria de treballar sumant diferents temàtiques com el comerç just, el dret 
humà a l’ aigua, el rol de les multinacionals... ja que tot forma part del mateix paradigma de 
transformar la petjada humana a l’ entorn i de transversalitzar relacions de justícia. 
 
Bernat i Rosa- S’ aprofita per explicar que precisament des d’Enginyeria sense fronteres, s’ha 
proposat un projecte específic per treballar el dret humà a l’aigua: “Som aigua”. Ja s’ha realitzat 
a d’ altres municipis amb bon resultat i la idea seria treballar conjuntament amb Aigües de 
Manresa i vincular-ho a la Festa del Riu-2022. 

 
Regidor- Complementa que en relació a temes de transversalitat, s’ha avançat ja la petició de 
formar part del programa internacional de  Municipis de Comerç Just. Aquesta proposta es va 
aprovar per unanimitat al Ple de juny. 
 
David - Aporta que cal reflexionar sobre harmonitzar el concepte de comerç just amb la línia 
necessària d’ impulsar el comerç de proximitat. Aquest tema ha pres encara més força des de 
la situació covid i la necessitat de reforçar l’ economia i oportunitats locals. 
 

http://cooperacio.manresa.cat/
http://cooperacio.manresa.cat/index.php/tallers/
http://cooperacio.manresa.cat/index.php/consell-municipal-de-solidaritat-i-cooperacio/
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Rosa- De fet aquest aspecte de treballar conjuntament l’ economia de proximitat i el comerç 
just, és imprescindible. El punt clau serà saber transmetre que ambdós formen part del mateix 
model d’ economia social i la importància de difondre les causes de les desigualtats i la força 
personal com a consumidors i consumidores per a poder incidir-hi. 
 
Pilar- Aporta la seva trajectòria en la difusió de comerç just, per complementar que des de l’ 
inici s’ha treballat perquè el comerç just inclogui el treball digne de qualsevol persona a 
qualsevol punt del món, sigui a la nostra ciutat o a d’ altres realitats. També destaca que vol 
felicitar la tasca amb infants i joves i comenta que s’alegra molt de veure els avenços que el 
Consell va fent quan a model d’ activitats per a tenir un major impacte. Vol que quedi 
constància que seria molt positiu que l’ Ajuntament posés en valor la tasca del Consell 
Municipal de Solidaritat, tenint en compte que és un dels més antics de la ciutat i destacant tota 
la trajectòria de treball. 
 
Khadija – Manifesta la seva satisfacció de conèixer les activitats educatives que promou el 
Consell i troba molt important que treballem en xarxa per arribar també a diferents col·lectius. 
Creu que l’ espai de treball conjunt que es pot crear pot ser molt positiu per escoltar-nos i 
aprendre plegats. Serà important trobar espais de coordinació amb la Casa Flors Sirera. 
 
Dolors – Exposa que li ha agradat molt conèixer millor les línies de treball del Consell, 
especialment tota la que inclou un treball educatiu tan directe amb infants i joves i tot l’enfoc 
que inclou el concepte de “consum conscient”. Veu en aquest àmbit, moltes possibilitats per 
transmetre eines de transformació tant al món local com global. 
 
Glòria – Complementa la importància de treballar temàtiques relacionades amb la prevenció 
d’estereotips i racisme. També expressa que la comissió Permanent, ha tingut una trobada 
amb el regidor per poder avançar en la consecució del 0,7% a final de la legislatura, tal i com 
recull el pla de govern. Avançar en la consecució d’ aquesta fita, suposaria poder destinar més 
recursos per ampliar la tasca tant a les escoles com les activitats amb persones adultes i la 
mateixa visibilitat de totes les activitats del  programa. 
 
Bernat- Completa la informació comentant que des d’ altres programes municipals també es 
treballen temes de prevenció de racisme (Manresa Jove) i que s’ha establert coordinacions per 
tal de treballar alguns aspectes conjuntament. 
 
Regidor- Manifesta el seu compromís en recordar que cal avançar per aconseguir el 0,7, però 
també comenta que el context Covid determina l’ agenda municipal. Proposa que definir 
projectes específics a desenvolupar amb els recursos que s’ incrementin pot ajudar a concretar 
l’ augment d’ aquests. 
 
Ricard – Recorda que abans de la crisi financera, Cooperació comptava amb l’ 1% dels 
recursos propis municipals. També cal associar aquesta fita a que repercuteix amb molts temes 
positius de la ciutat: un equipament de suport a la vida associativa, a la interculturalitat, a l’ 
educació per la ciutadania global, la prevenció de canvi climàtic...  Aquest aspecte, també està 
relacionant amb poder augmentar jornades i millores en les condicions laborals, ja que és molt 
important que es pugui mantenir l’ equip tècnic estable. Ja hi ha hagut molts canvis, 
especialment en la dinamització de la Casa Flors Sirera, cosa que vol diré que es perd talent i 
experiència. 
 
Glòria- Especifica que malgrat la importància de tota la tasca de sensibilització, com a Consell 
hem de treballar també per a reforçar els recursos destinats als països empobrits, ja que també 
és la raó de ser de les regidories de Cooperació. La situació covid a colpejat greument a 
població que ja estava en situació molt vulnerabilitzada pels desequilibris internacionals. 
 
Alba – Reforça la defensa del 0,7% , destacant la importància de buscar la coherència entre els 
acords de pla de govern i aconseguir un calendari progressiu perquè el pressupost avanci cap 
a aquesta fita. Seria important relacionar el tema amb tot el contingut de valors que s’està 
treballant a nivell de Manresa 2022. D’altra banda, cal tenir en compte que tot l’ enfoc de 
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justícia global, ja estava al full de ruta del Consell des dels seus orígens, ja que sempre s’ha 
partit de la idea d’ incidir en les transformacions socials arreu des de la perspectiva de justícia. 
 
Fina – Relacionat amb el model de justícia global, també és un projecte que ens defineix com a 
ciutat el procés de la Querella per aclarir els assassinats de cooperants a Ruanda. Aquest 
compromís de ciutat, té molt a veure amb el treball de valors i amb les temàtiques de justícia 
transnacional. Un bon moment per visibilitzar la querella serà el Memorial per al conflictes 
oblidats que té especial significació donat que es compliran 25 anys de l’assassinat de la Flors. 
Una temàtica que es vol recollir en aquesta commemoració és el testimoni dels fills i filles de 
persones exiliades que pot aportar un anàlisi de la situació d’ aquests i aquestes joves als 
països d’ acollida. 
 
Glòria- Pel què fa a la voluntat del Consell de participar en projectes més amplis de ciutat, posa 
en comú el treball que ha fet la comissió Permanent participant al grup de treball de Valors-
Manresa 2022. Ha estat un procés llarg de dos anys on s’han identificat els valors que voldríem 
que ens definissin com a ciutat, la majoria coincidents amb els eixos de treball del Consell des 
de fa anys. Per tant vincular el 0,7% a les aportacions que voldríem que deixés el 2022 a la 
ciutat té tot el sentit. Més enllà del treball en sí del grup de valors, ha tingut molt sentit participar 
per donar a conèixer a la resta de participants la trajectòria i tasca del Consell. 
 
Fina – De fet aquest coneixement mutu, ha permès que dintre del projecte Inspiració 2022 
s’inclogui la participació del Consell en l’ explicació de les aportacions del Consell en les 
transformacions del concepte de Solidaritat. La xerrada es preveu el 14 d’octubre i es podrà 
prepara de forma conjunta. La comissió Permanent ampliada amb les aportacions de Justícia i 
Pau i Inshuti, també està participant en els grups d’ aprofundiment dels eixos Terra i Humà d’ 
Inspiració 2022. Creiem que és una aposta important, tant en la difusió del Consell com aportar 
l’ experiència recollida pel Consell en un projecte que vol ser de ciutat. 
 
Rosa- Informació breu sobre la convocatòria de subvencions de projectes de Cooperació. 
Recordatori: es poden entregar projectes fins a 30 de setembre i es pot demanar 
assessorament específic a l’ equip tècnic. 
 

FINALITZACIÓ DE LA PRIMERA PART DE LA REUNIÓ 
 
 
 
2A PART DE LA MATINAL: 
 IDEES PER A ELABORAR UN DOCUMENTAL SOBRE L’ ACTUAL MODEL DE 
COOPERACIÓ EN MOTIU DELS 25 ANYS DE TREBALL DEL CMS 
 
Vam comptar amb la participació de representant del grup que portarà tota la realització tècnica 
del documental. La finalitat de l’ intercanvi, va ser definir: objectius del documental, possible fil 
conductor i/o element poètic i temàtiques clau. 
 
Objectius: 

• Difondre de forma atractiva l’ actual model de Cooperació Internacional a Manresa 

• Reflectir l’ origen i la trajectòria del Consell com a experiència que ha permès arribar al 
moment actual (idea d’ “arrels”) 

• Trencar el concepte de pobre (no només la riquesa és material, Àfrica és pobra?) 

• Trencar nord-sud, ric-pobre: reflectir un món on les fronteres són artificials i tots i totes 
formen part d’un món global i unit a l’entorn natural 

• To d’esperança, tot allò que podem fer en positiu 
 
Temàtiques: refugi, consum conscient-comerç just, drets humans-prevenció de la violència 
 
Blocs de continguts: 
 

1) Mostrar les causes de les desigualtats 
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2) Mostrar els efectes de les desigualtats 
3) Visibilitzar opcions que transformen en positiu la desigualtat 
4) Explicar el tipus de tasca que es realitza actualment des del Consell 

 
Possible fil conductor: 

• Idea d’ arbre. L’ olivera seria positiu com a element simbòlic de pau: arrels (origen), 
tronc (que sosté el treball o conceptes clau) i fruits (projectes actuals) 

• Històries de vida de persones de viuen a Manresa i s’ entrellacen 

• Càmera que visita diferents llocs de la ciutat i que troba grups o projectes. Per exemple, 
fàbrica tèxtil buida i en contraposició imatge multinacionals tèxtil, maquiles... 

• Teixit: cada projecte que expliquem forma part d’ un teixit comú 

• Mirall: de quines creences m’he de desfer per avançar cap al model de cooperació 
transformador 

 
Imatges que haurien de sortir: 

• Diàleg entre diferents entitats del consell 

• Tallers a escoles 

• Casa Flors Sirera 

• Botiga de comerç just 

• Comerç de proximitat 

• Art-Resultat artístic d’ alguns tallers 

• Testimonis de contraparts  

• Memòria històrica: guerra civil/refugi actual 

• Consell com a espai d’ evolució i on hem après a construir un model conjunt de 
cooperació 

• Referents especials del sector: Flros Sirera, Arcadi, Pere Casaldàliga... esment 
persones clau 

• Esment totes les entitats que algun moment han passat pel consell 

• Fotos acampades 0,7, deute extern, festes comerç just... 

• Incloure opinió metres 

• RESUM 10 FITES DEL CONSELL 
 
 


